

الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية  
وزارة التعليم العالي و البحث العلمي  
-جامعة الجزائر 2- أبو القاسم سعد الله



مخبر الأسرة، التنمية، الوقاية من الانحراف والإجرام

الأسرة والمجتمع 9

سبتمبر 2016

Family and Society 9

9

9

THE ALGERIAN DEMOCRATIC AND POPULAR REPUBLIC  
THE MINISTRY OF HIGHER EDUCATION  
AND SCIENTIFIC RESEARCH  
UNIVERSITY OF ALGIERS (2) Abou El Kacem Saadallah



Laboratory: Family; Development;  
Prevention of Delinquency and Criminality

# N9 Family and Society

International Tri-annual Journal refereed issued in three languages

September 2016

- Fadhila Achour -Woman's participation in the decision-making process within family and in other organizations. (in Arabic)
- Zoubida Benaouicha: Parental socialization styles as perceived by children and the effect they have on the child's academic success. (in Arabic)
- Abdenour Ben Djadou -Fatiha Meziani : The relationship between learning and study skills, and motivation among baccalauareate students (in Arabic)
- Nacira Laamouri : The relationship of the family environment with the phenomenon of school dropout among the children. (in Arabic) -
- Mohammed Abbad: The Relationship between parental communication and the psycho-social adjustment among adolescents schooling. (in Arabic)
- Mohammed Boumediene Dahmani: The rural family's adaptation to the urban environment (in Arabic)
- Abdelkrim Yaçef: The urban youth and the use of social networks in the search of the first job (in Arabic)
- Nacera Abahri : Impact of the conjugal violence on the child's psychosocial development (in Arabic)
- Rabea Remichi : The problematic of family violence in The Algerian Society (in Arabic)
- Aldjia Doudah : Family Socialization: determinants and mechanisms. (in Arabic)
- Attab Hamimi : Depression of the diabetic women dependent to insulin. ( in Arabic)
- Yamina Rouchiche : Parental guidance of epileptic and mentally deficient patients : What caring strategy ? And with what means? (in French)
- karima Kheddouci : Langage characteristics of the autist child. (in French)

# الأسرة والمجتمع 9

مجلة دولية محكمة فصلية تصدر بثلاث لغات

سبتمبر 2016

- ◀ فضيلة عاشور :مشاركة المرأة في صنع القرار داخل الأسرة ومختلف المنظمات (بالعربية)
- ◀ زبيدة بن عويشة :أساليب التنشئة الوالدية كما يراها الأبناء الشباب وعلاقتها بنجاحهم الدراسي (بالعربية)
- ◀ عبد النور بن جدو -فتيحة مزياني - مهارات التعلم والاستذكار وعلاقتها بالدافعية للإنجاز لدى التلاميذ المقبلين على اجتياز امتحان شهادة البكالوريا (بالعربية)
- ◀ نصيرة لعموري- علاقة البيئة الأسرية بظاهرة التسرب المدرسي لدى الأطفال(بالعربية )
- ◀ محمد عباد -علاقة الاتصال بين الوالدين بتحقيق التوافق النفسي والاجتماعي لدى المراهق المتمدرس (بالعربية)
- ◀ محمد بومدين دحماني- تكيف الأسرة الريفية في الوسط الحضري (بالعربية)
- ◀ عبد الكريم ياسف -الشباب الحضري وشبكة العلاقات الاجتماعية التي يوظفها في البحث عن أول منصب عمل (بالعربية)
- ◀ نصيرة أبحري - انعكاسات العنف الزوجي على النمو النفسي والاجتماعي للطفل (بالعربية)
- ◀ ربيعة رميشي - إشكالية العنف الأسري في المجتمع الجزائري (بالعربية)
- ◀ علجية دوداح -محددات وآليات التنشئة الأسرية ( بالعربية)
- ◀ عتاب حميمي - الاكتئاب لدى النساء المريضات بالسكري اللواتي يتناولن الأسولين (بالعربية)
- ◀ يمينة روشيش- التوجيه الوالدي للمعاقين ذهنيا الذين يعانون بمرض بالصرع ، ماهي استراتيجية التكفل، وأية وسائل؟ (بالفرنسية )
- ◀ كريمة خدوسي - خصائص اللغة عند الطفل المتوحد (بالفرنسية)

رقم الإيداع القانوني : 2013-5416

الترقيم الدولي : 2392-5337

ISSN : 2392 - 5337

Dépôt légal : 2013 - 5416

الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية  
وزارة التعليم العالي و البحث العلمي  
جامعة الجزائر 2- أبو القاسم سعد الله-  
مخبر الأسرة، التنمية، الوقاية من الانحراف والإجرام

# الأسرة والمجتمع

مجلة دولية محكمة فصلية تصدر بثلاث لغات

سبتمبر 2016

العدد 09

رقم الإيداع القانوني : 2013-5416

الترقيم الدولي : 2392-5337

جميع المراسلات ترسل إلى مديرة مخبر الأسرة، التنمية، الوقاية  
من الانحراف والإجرام

شارع جمال الدين الأفغاني- بوزريعة- الجزائر  
البريد الإلكتروني: [famille13.alg@gmail.com](mailto:famille13.alg@gmail.com)  
الهاتف: 0559441394  
الفاكس: 023180999

الرئيس الشرفي للمجلة :  
البروفيسور / عبد الغني مغربي

مديرة ورئيسة التحرير للمجلة: البروفيسور/ صباح عياشي

المراجعة اللغوية والترجمة	أمانة المجلة	هيئة التحرير
د/ رتيبة قيديم	علي جلاوي	د/ الطاهر بومدفع
د/ سيد علي بن عيسى		د/ محمد عمور
د/ آسيا بن نوي		د/ جويدة عسولات
د/ حبيبة بوشير		د/ وهيبة الجوزي
الهيئة العلمية		
دوليا	وطنيا	
أ.د/ ماري نيكول ريبو (ستراسبورغ، فرنسا)	أ.د/ صباح عياشي (علم الاجتماع - الجزائر)	
أ.د/ كريستين باسكال (برمينقهام - بريطانيا العظمى)	أ.د/ أحمد حويتي (علم الاجتماع - الجزائر)	
أ.د/ أنجلا أبلا (مالطا)	أ.د/ آسيا شريف (ديموغرافيا - الجزائر)	
أ.د/ توني برترام (برمينقهام - بريطانيا العظمى)	أ.د/ عبد القادر لورسي (علم النفس - البلدية)	
أ.د/ فرانسوا غاليسي (غرونوبل، فرنسا)	أ.د/ جمال لعبيدي (علم الاجتماع - الجزائر)	
أ.د/ محمد الدقس (الأردن)	أ.د/ الطاهر بوشلوش (علم الاجتماع - الجزائر)	
د/ حسن كوك بلوت (تركيا)	أ.د/ سعيد زيان (علم النفس - الجزائر)	
د/ فتحي حسن الملكاوي (الأردن)	أ.د/ رشيد ميموني (علم الاجتماع -)	

		الجزائر) -	
د/ توفيق الجموعي (تونس)		أ.د/ رشيد حمادوش (علم الاجتماع الجزائر)	
د/ منى الطراز ( المغرب)		د/ سعيد بويزري (حقوق- تيزي وزو)	
د/ هادية البهلول العود (تونس)		د/ زبيدة بن عويشة (علم الاجتماع- الجزائر)	
د/ عبد الله نوح ( ليبيا)		د/عائشة بورعدة (علم الاجتماع- الجزائر)	
د/ فتححي السقاف ( اليمن)		د/ صليحة فتال ( علم النفس- تيزي وزو)	
د/ الخولي سالم الخولي ( مصر)		د/ صليحة بودفة (إعلام واتصال- الجزائر)	
د/ ثناء بهاء الدين التكريتي ( اليمن)		د/ مليكة بولنوار ( حقوق- وهران)	
<u>لجنة القراءة</u>			
د/ عبد الرحمن بابكر	د/ حسين أيت عيسي	أ.د/ باركو مازوز	أ. د/ رشيد قوقام
أ/ عبد العزيز محمد صديق	د/ جمال بن زيان	د/كريمة خيدوسي	د/ جمال دلدول
أ/ سعيدة بن ناصر	أ/ ربيعة رميشي	د/ بلخير بن ملوكة	د/ كلتوم ييمون

## كلمة ترحيبية

في البداية نشكر الله ونحمده على توفيقنا منذ أن شرعنا في سبتمبر 2013 لانجاز أول مجلة علمية متميزة تشغل بكل ما يتعلق بقضايا الأسرة والطفولة والمرأة: الاجتماعية، النفسية، الثقافية، الدينية، التعليمية، الصحية، الاقتصادية، القانونية، والإعلامية...، فوعينا وحرصنا كبيرين للبحث عن كيفية تفعيل القيم الإنسانية والحضارية داخل و خارج الأسرة، وإيجاد ميكانيزمات معاصرة لتربية وسلامة وأمن سلوك أفرادها من الآفات أو الأمراض الاجتماعية، والاهتمام بمساعدة كل فئة منها بالكشف عن احتياجاتها وطموحاتها وترقية حقوقها مما سينعكس ذلك إيجابا لا محالة على استقرار الأسرة وتطورها، وبالتالي على تقدم المجتمع الذي يتميز بقوة دولته ومؤسساته، وهذا طبعاً لن يتحقق إلا بالبحث العلمي، الذي يعتبر اللبنة الأساسية للعمل الأكاديمي الذي ترقى به المجتمعات ويرتفع به المستوى العلمي للباحثين والجامعات، فيصح التواصل عندهم بطريقة عقلانية بأحدث الإنجازات العلمية والتكنولوجية المعاصرة، وتحقيقاً لكل ذلك ارتأى مخبر الأسرة، التنمية، الوقاية من الانحراف والإجرام إلى إنشاء مجلة علمية محكمة " الأسرة والمجتمع " لتفتح آفاقاً جديدة للبحث والكشف والتفكير والوقاية بما يحقق التماسك الاجتماعي والانسجام العلائقي في الأسرة والمجتمع.

تصدر المجلة ثلاث مرات في السنة، بثلاث لغات (العربية، الانجليزية،

الفرنسية)، ترحب بجميع الباحثين من داخل الوطن وخارجه، من مختلف التخصصات خاصة من علم الاجتماع، وتحرص على ترقية البحث العلمي وتكريس النوعية العلمية في البحوث الميدانية والدراسات والتحقيقات التي لها علاقة بقضايا التنمية، الأسرة، الطفولة، المرأة، الشباب، كبار السن، ذوي الحاجات...، وكذا بمختلف الأمراض الاجتماعية.

تعتبر المجلة مشروعاً هاماً يخدم التنمية الاجتماعية، يضاف للمشروعين الهامين اللذين أنشأتهما على المستوى الوطني هما: - مخبر الأسرة، التنمية، الوقاية من الانحراف والإجرام، - التخصص الجديد، على مستوى ل. م. د ( ليسانس، ماستر " علم الاجتماع العائلي والطفولة والرعاية الاجتماعية" وفي الدكتوراه تخصص " علم الاجتماع العائلي والعمل الاجتماعي".

### من الأهداف التي تسعى إليها المجلة:

- تشجيع الإنتاج الجديد للباحثين و(ت) من أساتذة وطلبة الدكتوراه في كل ما يتعلق بقضايا الأسرة المعاصرة.
- تزويد وتعميق معارف الباحثين والطلبة والأسر لتعزيز دور الأسرة في المجتمع.
- الكشف عن مختلف الأمراض الاجتماعية في الأسرة والمجتمع.
- دفع عجلة التنمية الاجتماعية والرفعي الحضاري الإنساني من خلال الاجتهاد في وضع آليات عملية للوقاية من مختلف أشكال الانحراف والإجرام.

- مساعدة السياسات الاجتماعية على وضع استراتيجيات لصالح الأسرة والمجتمع.
- التركيز على قيم الأسرة واستقرارها لحفظ ذاكرة المجتمع وهويته من خلال التواصل بين الأجيال.
- تثمين الفائدة العلمية لهذه المجلة من خلال طبع المداخلات الهامة لمختلف الهيئات المشاركة: أيام دراسية وطنية، مؤتمرات وطنية ودولية.
- تزويد بنك المعلومات الخاصة بالمركز الوطني للإعلام والتوثيق في الأسرة والطفولة والمرأة التابع لوزارة التضامن الوطني، الأسرة، وقضايا المرأة.
- كما تسعى إلى تعزيز التواصل والتعاون العلمي مع المؤسسات الأكاديمية والعلمية في الدول العربية وغير العربية، وتقريراً لذلك ترسل إصدارات المجلة إلى الهيئات العلمية في الوطن العربي وبعض الهيئات الأجنبية دورياً.

### - شروط النشر:

- المقالات يجب أن تقدّم حسب القواعد التالية:
- أن يكون المقال بحثاً أصيلاً لم يسبق نشره بأي شكل، مع احترام الأمانة العلمية.
- أن يكون حجمه ما بين 15 و 25 صفحة، على ورق (A5)
- ينبغي أن يتضمن المقال ثلاثة ملخصات للموضوع (بالعربية، الانجليزية والفرنسية) في حدود 100-150 كلمة، إضافة إلى العنوان والكلمات المفتاحية من 03 إلى 05 كلمة)
- أن تتضمن الصفحة الأولى المعلومات التالية: عنوان المقال، إسم الباحث ورتبته العلمية، مؤسسة الانتساب (القسم، الكلية والجامعة)، البريد الإلكتروني، رقم الهاتف والفاكس.

- ترسل المقالات عن طريق البريد الإلكتروني:

[famille13.alg@gmail.com](mailto:famille13.alg@gmail.com)

أو تقديمها مطبوعة على الورق مصحوبة بقرص مضغوط وفق برنامج.  
« Microsoft Word » إلى الأمانة العامة لمخبر الأسرة، التنمية، الوقاية  
من الانحراف و الإجرام.

- تخضع الأبحاث المقدمة للتقييم والتحكيم العلمي السري من قبل الهيئة العلمية  
ويبلغ أصحابها بالقرار النهائي المتعلق بالقبول أو التعديل المطلوب.

- الأبحاث المرسله لا تعاد لأصحابها سواء نشرت أم لم تنشر.

- تكتب المادة العلمية العربية بخط Traditional Arabic مقاس 14،  
العنوان الرئيسي يكون بالخط العريض 15، والعناوين الفرعية فتكون بالخط  
العريض 14 .

أما الانجليزية أو الفرنسية فتكتب بخط Times New Roman لكن  
بمقاس 12.

- هوامش الصفحة تكون كما يلي: أعلى 02، أسفل 02، يمين 02، يسار 02،  
رأس الورقة 1.5، أسفل الورقة 1.25.

### - التهميش والبيبلوغرافيا:

- التهميش: يجب أن يحترم المنهجية التالية: يكتب مباشرة بعد الكلام المقتبس  
في النص: "... (اسم المؤلف، لقبه) سنة النشر، رقم الصفحة) ويخط عريض  
حجمه 12 للعربية، وباللغة الأجنبية 11.

- البيبلوغرافيا: تكتب قائمة المراجع في نهاية المقال أبجديا حسب النموذج  
الذي لدينا.

## الفهرس

### الجزء الأول باللغة العربية

الصفحة	عنوان المقال	اسم الباحث
13	مشاركة المرأة في صنع القرار داخل الأسرة ومختلف المنظمات (بالعربية)	- فضيلة عاشور
50	أساليب التنشئة الوالدية كما يراها الأبناء الشباب وعلاقتها بنجاحهم الدراسي (بالعربية)	- زبيدة بن عويشة
79	مهارات التعلم والاستذكار وعلاقتها بالدافعية للإنجاز لدى التلاميذ المقبلين على اجتياز امتحان شهادة البكالوريا (بالعربية)	- عبد النور بن جدو - فتيحة مزياني
108	علاقة البيئة الأسرية بظاهرة التسرب المدرسي لدى الأطفال (بالعربية)	- نصيرة لعموري
127	علاقة الاتصال بين الوالدين بتحقيق التوافق النفسي والاجتماعي لدى المراهق المتمدرس (بالعربية)	- محمد عباد
147	تكيف الأسرة الريفية في الوسط الحضري (بالعربية)	- محمد بومدين دحماني
168	الشباب الحضري وشبكة العلاقات الاجتماعية التي يوظفها في البحث عن أول منصب عمل (بالعربية)	- عبد الكريم ياسف
192	انعكاسات العنف الزوجي على النمو النفسي والاجتماعي للطفل (بالعربية)	- نصيرة أبحري
215	إشكالية العنف الأسري في المجتمع الجزائري	- ربعة رميشي

	(بالعربية)	
230	محددات وآليات التنشئة الأسرية ( بالعربية)	- علجية دوداح
241	الاكتئاب لدى النساء المريضات بالسكري اللواتي يتناولن الأنسولين (بالعربية)	- عطاب حميمي
<b>الجزء الثاني باللغة الأجنبية</b>		
16	التوجيه الوالدي للمعاقين ذهنيا الذين يعانون بمرض بالصرع ، ماهي استراتيجية التكفل، وبأية وسائل؟ (بالفرنسية)	- يمينة روشيش
32	خصائص اللغة عند الطفل المتوحد (بالفرنسية)	- كريمة خدوسي

THE ALGERIAN DEMOCRATIC AND POPULAR REPUBLIC  
THE MINISTRY OF HIGHER EDUCATION AND SCIENTIFIC RESEARCH  
UNIVERSITY OF ALGIERS (2)- Abou EL Kacem Saàdalah

Laboratory: Family; Development; Prevention of  
Delinquency and Criminality

# Family and Society

International Tri-annual Journal refereed issued in three  
languages

September -2016

Number 09

ISSN : 2392-5337

Dépôt légal :2013- 5416

LA REPUBLIQUE ALGERIENNE DEMOCRATIQUE ET POPULAIRE  
MINISTERE DE L'ENSEGNEMENT SUPERIEUR ET DE LA RECHERCHE  
SCIENTIFIQUE

UNIVERSITE D'ALGER (2)- Abou EL Kacem Saàdalah

Laboratoire: Famille ; Développement; Prévention de  
la Délinquance et Criminalité

# Famille et Société

Revue Internationale Tri- annuelle référencée, publiée en  
trois langues

Septembre - 2016

Numéro 09

ISSN : 2392-5337

Dépôt légal :2013- 5416

**All correspondence should be addressed to the Director  
of Laboratory: Family; Development; Prevention of  
Delinquency and Criminality.**

**University of Algiers**

**-Rue -Jamal Eddine El Afghani- Bouzaréah -Algiers-**

**Email: [famille13.alg@gmail.com](mailto:famille13.alg@gmail.com)**

**Phone: 00(213) 0559441394**

**Fax : 023180999**

**Toute correspondance doit être adressée à la directrice  
du Laboratoire: Famille ; Développement ; Prévention de  
la Délinquance et Criminalité.**

**Université d'Alger 2**

**- Rue Jamal Eddine El Afghani- Bouzaréah Alger**

**Email : [famille13.alg@gmail.com](mailto:famille13.alg@gmail.com)**

**Phone: 00(231) 0559441394**

**Honorary President : Pr. Abdelghani Megherbi**

**Director and Chief Editor of the Journal  
Pr. Sabah Ayachi**

<u>Editorial Board</u>	<u>Secretariat of Journal</u>	<u>Linguistic revision and Translation</u>
Dr. Tahar Boumédfaa	Ali Djellaoui	Dr. Ratiba Ghidoum
Dr. Mohamed Amour		Dr. Bennaïssa Sidali
Dr. Jawida Assoulate		Dr. Assia Bennoui
Dr. Wahiba El Djouzi-		Dr. Habiba Bouchir
<u>SCIENTIFIC COMMITTEE</u>		
National		International
Pr. Sabah Ayachi (Sociology – University of Algiers2)		Pr. Marie Nicole Rubio (Strasbourg, France)
Pr. Ahmed Huiti (Sociology , University of Algiers2)		Pr. Christine PASCAL (Birmingham - UK)
Pr. Assia Cherif ( Demographic, University of Algiers2)		Pr. Angela Abela (Malte)
Pr. Abdelkader Lourci (Psychology, University) of Blida)		Pr. Tony Bertram (Birmingham - UK)
Pr. Jamal Labidi (Sociology, University of Algiers2)		Pr. François Ghalichet (Grenoble-France)
Pr. Tahar Bouchelouch (Sociology – University of Algiers2)		Pr. Mohamed El Dagess (Jordan)
Pr. Said Ziane (Psychology, University of Algiers2)		Dr. Hasan bult Goke (Turkey)
Pr. Rachid Mimouni (Sociology – University of Algiers2 )		Dr. Fathi Hasan el Melkawi (Jordan)

<b>Pr. Rachid Hamadouche (Sociology, University of Algiers2)</b>	<b>Dr. Toufic El jourmouai (Tunis)</b>		
<b>Dr. Said Bouizri (Rights - University of Tizi Ouzou)</b>	<b>Dr. Mona El Tiraze (Morocco)</b>		
<b>Dr. Zoubida Bennaouicha (Sociology) – Polytechnic National School - Algiers)</b>	<b>Dr. Hedia Bahloul EL Aoud (Tunis)</b>		
<b>Dr. Aicha Boureghda (Sociology – University of Algiers 1 )</b>	<b>Dr. Abdelah Nouh ( Lybie)</b>		
<b>Dr. Fettal Saliha (Psychology) University of.Mouloud Mammeri, Tizi ouzou)</b>	<b>Dr. Fathi El Sakaf (Yemen)</b>		
<b>Dr. Saliha Boudefa (Communication and Information- University of Algiers 3)</b>	<b>Dr. El Khouli Salem El Khouli ( Egypt)</b>		
<b>Dr. Malika Boulanouar ( Rights – University of Oran).</b>	<b>Dr.Thanaa Baha Eddine Tikriti (Yemen)</b>		
<b>Reading Commission</b>			
<b>Pr. Rachid Gougam</b>	<b>Pr. Barkou Mazouz</b>	<b>Dr. Hocine Ait Aissi</b>	<b>Dr. Abderahman Babker</b>
<b>Dr. Jamal Deldoul</b>	<b>Dr. Karima Kheddouci</b>	<b>Dr.Jamal Ziane</b>	<b>Maître / Abdelaziz Mohamed El sedik</b>
<b>Dr. Kaltoum Bibimoune</b>	<b>Dr. Belkheir Benmlouka</b>	<b>Dr. Rabia Remichi</b>	<b>Dr. Saida Bennaceur</b>

## Welcome speech

The review “ family and society” is an academic scientific biannual refereed journal published in three languages (Arabic, French, English) , it welcomes the contribution of researchers in different disciplines ( sociology in particular) at the national and international level ; it is dedicated to the promotion of research and improvement of scientific quality in the field researches, studies and surveys related to development issues, family, children, woman, youth, the elderly and the disabled ..., and various social pathologies.

The review **represents** a major project in the service of development and social progress in addition to two major projects:

The establishment of the laboratory "Family, Development and Prevention from Delinquency and Criminality» and the new L.M.D specialty: “Sociology of family and childhood (Bachelor), “Sociology of family, childhood and social welfare (Master) ,“Sociology of family and social work ( Doctorate).

### **- Among its objectives:**

- Encouraging original research conducted by scientists, professors, doctoral students and practitioners in the fields related to contemporary family issues.

- Provide and deepen the knowledge of researchers, students and families to promote the role of the family in society.

- Identify the various social pathologies affecting the family and society.

- To promote social development and civilization progress of humanity by innovating practical mechanisms for the prevention of various forms of delinquency and crime.

- Helping social policies to establish strategies for the family and society.

- Focus on the values of the family and ensure its stability to preserve society's memory and its identity through the continuity between generations.

-To develop the scientific quality of the review by publishing important papers presented at various scientific events: national workshops, national and international conferences.

-Enrich the Data bank of the National Centre for Information and Documentation on the Family, Childhood and Woman attached under the Ministry of National Solidarity for the Family and the Status of Woman.

### **-Conditions of publication :**

- Articles should respect the following rules.

- Articles should be original, should not have been published elsewhere and should comply with the scientific criteria.

- Articles should be between 15 and 25 pages in length (size A5)

- 03 abstracts in Arabic, English and French should be supplied (between 100 and 150 words each + key words 03 to 05 ).

-The following information should be included in the first page: the complete title of the article, the author(s)'s name, grade, institution (department, faculty, university, research Centre), phone number (mob), fax, electronic address.

- Articles should be submitted online at:

[famille13.alg@gmail.com](mailto:famille13.alg@gmail.com) or the full text should be sent or handed over with a CD (Microsoft word) to the « Secretariat general of Laboratory of Family, Development; Prevention of Delinquency and Criminality, University of Algiers 2 Abou el Kacem Saadallah; Rue Jamal Eddine El Afghani, Bouzareah, Alger ».

- Articles undergo rigorous anonymous peer review; authors will be informed about the final consent or the required modifications.

- Articles express exclusively the opinions of its author(s).

- Received articles (whether published or not) will not be returned to its author(s).

-The Arabic article should be written in" **Traditional Arabic**" font size 14.

-Head titles in bold, font 14; subtitles in bold, font 12.

-Articles in **English or French** should be written in "**Times New Roman**", font size 12. Head titles in bold font 14; subtitles in bold font 11.

-Page margins: 2cm each side.

-Disposition:1.5 cm from the top page; 2 cm from bottom page.

### **- References and Bibliography:**

The References should respect the following methodology: mentioned directly in the text after the citation : "....." (author(s) name( year of publication), page number ).

- **Bibliography: references** should be listed alphabetically at the end of the article according to our model.

## SUMMARY

<b>Part one in Arabic</b>		
<b>Title</b>	<b>Author(s)</b>	<b>Page</b>
- Woman's participation in the decision-making process within family and in other organizations.(in Arabic)	- Fadhila Achour	<b>13</b>
- Parental socialization styles as perceived by children and the effect they have on the child's academic success (in Arabic)	-Zoubida Benaouicha	<b>50</b>
-The relationship between learning and study skills, and motivation among baccalaureate students (in Arabic)	- Abdennour Ben Djadou - Fatiha Meziani	<b>79</b>
-The relationship of the family environment with the phenomenon of school dropout among the children. (in Arabic)	- Nacira Laamouri	<b>108</b>
-The Relationship between parental communication and the psycho-social adjustment among adolescents schooling. (in Arabic)	- Mohammed Abbad	<b>127</b>
-The rural family's adaptation to the urban environment (in Arabic)	- Mohammed Boumediene Dahmani	<b>147</b>
-The urban youth and the use of social networks in the search of the first job (in Arabic)	-Abdelkrim Yaçef	<b>168</b>
-Impact of the conjugal violence on the child's psychosocial development (in Arabic)	- Nacera Abahri	<b>193</b>
- The problematic of family violence in The Algerian Society (in Arabic)	- Rabea Remichi	<b>216</b>
- Family Socialization: determinants and	- Aldjia Doudah	<b>231</b>

mechanisms. (in Arabic)		
-Depression of the diabetic women dependent to insulin. (in Arabic)	-Attab Hamimi	242
<b>Part Two in Foreign language</b>		
- Parental guidance of epileptic and mentally deficient patients : What caring strategy ? And with what means? (in French)	- Yamina Rouchiche	16
-Langage characteristics of the autist child. (in French)	- karima Kheddouci	32